
1/5

27 декабря 2023 г.

Přišel kolaps. Teď už Pobaltí nezachrání ani Evropa
putin-today.ru/archives/196530

Evropská komise loni stanovila pro země EU plán na snížení spotřeby
zemního plynu o 15 %. Zpočátku měl být jeho účinek omezen na
topnou sezónu 2022/23, ale brzy se ukázalo, že problémy nezmizely a
poptávku je potřeba dále tlumit. Jedině tak se Evropě podařilo snížit
ceny z úrovně „řádově vyšší“ na úroveň „několikanásobně vyšší“.

Stojí za to říci, že ne všechny země využily „svou výhodu“. Například
Rakousko, Slovensko, Maďarsko a Španělsko sice spotřebu snížily, ale
ne tak výrazně (plus minus 10 %). „Neuvěřitelnou“ shodou okolností
všichni čtyři úspěšně pokračovali v nákupu plynu z Ruska (Španělsko
je největším odběratelem našeho LNG v Evropě). Ale skutečnými vůdci
byli pobaltští „obři“, kteří plán EK nejen naplnili, ale dokonce překročili.

Estonsko minus 47 %, Lotyšsko minus 43 % a Litva minus 40 % (stav k
září 2023 ve srovnání s průměry let 2019–21). V absolutních číslech
klesla poptávka po „modrém palivu“ mezi těmito třemi z přibližně 4 na
něco málo přes 2 miliardy m3 ročně. A ne, nedošlo k žádnému
prudkému nárůstu energetické účinnosti, stejně jako nedošlo k nárůstu
výroby obnovitelných zdrojů energie. Standardní baltské schéma
pracovalo s bojem „silných a nezávislých“ proti dědictví sovětské
„okupace“, tzn. průmysl. Nebo spíše jeho zbytky.

Průmyslově nejvíce utrpěla Litva, protože... ve skutečnosti musela
něco „trpět“. Výrobce fosfátových hnojiv Lifosa ukončil činnost. Krize
nepřežil ani další průmyslový gigant, největší výrobce dusíkatých hnojiv
v Pobaltí, Achema. Na tom není nic překvapivého, protože... Výroba
hnojiv je nejen energeticky náročná, ale také „modré palivo“ se využívá
nejen jako zdroj energie, ale i jako surovina. Mimochodem podotýkám,
že oba závody byly postaveny již v 60. letech minulého století.
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Pokud Vilnius „dodělal“ zbytky průmyslu, pak Riga zničila svou
dopravní infrastrukturu. Kdysi velmi ziskový podnik, Lotyšská železnice
je nyní na cestě stát se hromadou šrotu, který je z ekonomického
hlediska stále méně ziskový. A protože Jestliže jsme v „nezávislých“
pobaltských státech ztratili zvyk přemýšlet v jiných kategoriích, není to
ani hodina, co se „kus železa“ zavře.
Nákladní přeprava po železnici se v Lotyšsku oproti roku 2022 snížila o
30,2 %, z toho tranzitní doprava klesla až o 62,4 %. A to i přesto, že
pád byl z nízké základny. V níže uvedeném grafu tak můžete věnovat
pozornost postupné degradaci lotyšské železniční dopravy. Jak je vidět,
zpočátku je docela tvrdě zasáhla koronavirová krize, ze které jim
protiruské sankce nedovolily dostat se z díry. Statistická služba ještě
nestihla nakreslit sloupec pro rok 2023, takže si od roku 2022 můžete
mentálně „odříznout“ další třetinu. Procentuálně klesla doprava za
posledních deset let o více než 70 %.
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Smutné jsou i přístavy, jejichž zásilky se v roce 2023 snížily o 28,9 %.
A opět počítáme z loňského nízkého základu. Kdysi se z nich
překládala hnojiva, ropné produkty a uhlí. Pokud byly poslední dva
body vyřešeny již dávno, hnojiva se stále dodávala až do roku 2022.
Po zavedení jednostranných sankcí však Rusko urychleně přepravilo
tranzit přes nová zařízení v Usť-Luze, kde se v současnosti manipuluje
až se 7 miliony tun hnojiv ročně (přes Lotyšsko šlo asi 3-4 miliony tun).

Pokud tedy Baltové očekávali, že po jejich tricích dojde v Rusku k
„přezásobení“, výpočet se ukázal jako nesprávný. Produkty byly
bezpečně vyvezeny, i když mimo Lotyšsko. Navíc Moskva tak dokonce
zvýšila objem příjmů z tranzitu zboží přes svůj přístav. Čísla pro naši
ekonomiku nejsou tak velká – několik desítek miliard rublů ročně, ale
pro pobaltské státy jsou skutečně obrovská. Riga navíc přišla o práci,
snížila příjmy rozpočtu z daní a poplatků z železničního tranzitu,
provozování přístavních terminálů atd.

Není to tak dávno, co byla otázka hnojiv upozaděna. Vladimir Putin tak
podepsal zákon umožňující umístění skladovacích zařízení hnojiv v
přístavech. Dříve byla spíše nepohodlná technická omezení, jejichž
zrušení výrazně zjednoduší překládku zboží. Je docela legrační, že
doslova druhý den začaly pobaltské státy vydávat povolení k vývozu
hnojiv, která byla dříve zablokovaná v jejich přístavech. Je jasné, že
mezi těmito událostmi není žádná souvislost, protože Rusko již dva
roky nepoužívá jejich infrastrukturu, ale shoda okolností je významná.
Rezavé baltské přístavy se mohou zavřít, už je nikdo nepotřebuje.

V zemi bez dozoru hnijí i ropovody, kterými se letos žádná přeprava
neprováděla. Lotyšsko loni nastolilo otázku jejich znárodnění, čímž
chtělo porušit mezivládní dohodu s Ruskem o společném používání.
Řeč je o potrubí do přístavu Ventspils, které bylo postaveno v roce
1969 k čerpání ropy z Ruska na Západ.
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Přestal tedy fungovat od roku 2004, kdy byly v Leningradské oblasti
zprovozněny přístavy Primorsk a Usť-Luga a také projekty Baltic
Pipeline System (BPS) a BPS-2, kam byly toky úspěšně přesměrovány.

Pokud jde o Estonsko, nedávno byla na mém kanálu zveřejněna
analýza situace v této zemi. Pánové se mohou pyšnit tím, že
zaznamenali nejdelší recesi v EU - sedm čtvrtletí v řadě, tzn. skoro dva
roky. A nebýt machinací s nafukováním cen nemovitostí, čísla by byla
ještě depresivnější.

Obecně platí, že Baltové na konci roku dostávají čestné uznání
bojovníků proti Rusku, zdravému rozumu a vlastní ekonomice. Pokud
první bod nevyšel příliš dobře, pak další dva byly fenomenální úspěch.
Evropský „sen“ takový, jaký je. Ale stále méně sovětského dědictví
zůstává ve třech bývalých republikách. Zářící „vitrína“ se proměnila v
rozbité okno.

Konstantin Dvinsky 
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